

2026 Prize for the Best CJPS Article in Gender & Politics / Prix pour le meilleur article RCSP en genre et politique 2026

PRIZE JURY / JURY DU PRIX

Sarah Childs
Anne-Marie D'Aoust
Nicole Goodman

Short-List / Articles retenus en sélection finale

(chronological order of publication / par ordre chronologique de publication)

Sylvia Bashevkin, "Explaining Feminist Movement Impact: Provincial Abortion Policies in the Wake of Decriminalization, 1988–2018," CJPS Vol 56:3, September 2023

The article addresses a critical question of representation - responsiveness - and one with real world impact on the opportunities and lives of women; poor representation will cause harm to women. It is ambitious in both scope and design: a longitudinal approach allows for analysis over time of feminist movement impact, while a comparative analysis deepens explanatory leverage. Findings challenge extant assumptions derived from (seemingly non-gendered) party politics literature. The article demonstrates that centrist provincial leaders were often more receptive to women's movement demands, which diverges from existing studies on childcare and violence against women. It shows that federal centrists played a key role in enabling provincial reform; that feminist critical actors operated at both federal and provincial levels; and that responsiveness within the NDP varied considerably.

Sylvia Bashevkin, « Explaining Feminist Movement Impact: Provincial Abortion Policies in the Wake of Decriminalization, 1988–2018 », RCSP Vol 56:3, septembre 2023

Cet article aborde une question cruciale reliée la représentation – la réceptivité – qui a un impact concret sur les opportunités offertes aux femmes et sur leur vie. Une représentation insuffisante porte préjudice aux femmes. Il est ambitieux tant par sa portée que par sa conception : une approche longitudinale permet d'analyser au fil du temps l'impact du mouvement féministe, tandis qu'une analyse comparative permet d'approfondir judicieusement les explications. Les résultats remettent en question les hypothèses actuelles issues de la littérature sur la politique des partis (apparemment non genrée). L'article démontre que les leaders provinciaux centristes étaient souvent plus réceptifs aux revendications du mouvement féministe, ce qui contredit les études existantes sur la garde d'enfants et la violence à l'égard des femmes. Il montre que les centristes fédéraux ont joué un rôle clé dans la mise en place de réformes provinciales, que les militantes féministes ont agi à la fois aux niveaux fédéral et provincial et que la réceptivité au sein du NDP variait considérablement.

Bailey Gerrits, "When a 'Feminist' Government Tackles Gender-Based Violence: A WPR Approach to the Speeches of Canadian Cabinet Ministers (2015–2019)," CJPS Vol 57:1, March 2024

The article mobilizes Carol Bacchi's "What's the problem represented to be" (WPR) method to investigate the speeches about gender-based violence by Prime Minister Trudeau and his ministers in the 42nd Canadian Parliament. The article offers an original contribution to the advancement of knowledge of gender and politics in Canadian politics by examining the silences and assumptions in speeches to offer a nuanced take on the idea of a progressive feminist government. Through original methods and the mobilization of carceral feminism, the article skillfully avoids both the traps of dismissing the notion of feminist governance as cynical cooptation of feminism or overemphasizing the progressive scope and reach of the Trudeau feminist agenda.

Bailey Gerrits, « When a 'Feminist' Government Tackles Gender-Based Violence: A WPR Approach to the Speeches of Canadian Cabinet Ministers (2015–2019) », RCSP Vol 57:1, mars 2024

Cet article s'appuie sur la méthode « What's the problem represented to be » (WPR) de Carol Bacchi pour analyser les discours du premier ministre Trudeau et de ses ministres lors de la 42^e législature du Parlement canadien sur la violence fondée sur le genre. L'auteure apporte une contribution originale à l'avancement des connaissances sur le genre et la politique au Canada en examinant les silences et les présupposés présents dans ces discours en vue d'offrir une vision nuancée de l'idée d'un gouvernement féministe progressiste. Grâce à des méthodes originales et au recours au féminisme carcéral, l'article évite habilement à la fois deux pièges : le rejet de la notion de gouvernance féministe comme une cooptation cynique du féminisme et la surestimation de la portée et de l'ampleur progressistes du programme féministe de Trudeau.

The prize winner will be announced at the [2026 CPSA President's Reception](#) at the University of Ottawa's FSS building – room 4007. Questions? Contact the [CPSA Office](#).

Le nom du lauréat ou de la lauréate sera annoncé lors de la [Réception de la présidente de l'ACSP de 2026](#) à la salle 4007 - pavillon FSS de l'université d'Ottawa .
Des questions? Communiquez avec le [bureau de l'ACSP](#).